
 

28. maj 2021 

 

I henhold til § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

1. Hvilke målsætninger har Naalakkersuisut for alkoholområdet i indeværende valgperiode? 

 

2. Hvilke tanker gør Naalakkersuisut sig omkring behovet og mulighederne for at sænke 

alkoholforbruget? 

 

3. Hvilke tanker gør Naalakkersuisut sig omkring behovet og mulighederne for at påvirke 

befolkningens drikkemønster? 

 

4. Jeg er bekendt med undersøgelsen ”Omkostninger til misbrug i Grønland” udgivet af 

Departementet for Sundhed i 2015, hvoraf det fremgår, at de samlede årlige omkostninger til 

misbrug er ca. 80 mio. kr. Har Naalakkersuisut nye oplysninger om, hvad alkoholrelaterede 

skader samt udgifter til behandling koster samfundet årligt? 

 

5. Har Naalakkersuisut overvejelser om, at indføre et lignende system for salg af alkohol, som de 

kendes fra f.eks. Island og Færøerne, hvor salget foregår fra særlige butikker? 

 

6. Hvilke hindringer, herunder f.eks. lovgivningsmæssige, ser Naalakkersuisut ved at indføre et 

system, som nævnt i spørgsmål 5?  

 

7. Har Naalakkersuisut kendskab til statistiske oplysninger om, hvorledes indførelse af systemer, 

som nævnt i spørgsmål 5, har påvirket alkoholforbruget i f.eks. Island, Færøerne og Finland? 

 

 
 (Medlem af Inatsisartut Pipaluk Lynge-Rasmussen, Inuit Ataqatigiit) 
 
 
Begrundelse: 
 



Mange børn og familier bliver påvirket af alkoholmisbrug i Grønland. Det er dyrt for samfundet, både 

menneskeligt og økonomisk, at have det drikkemønster vi har i landet. Nogle er hjemløse og nogle børn 

ender i børnehjem pga. nogle forældres alkoholmisbrug. 

I de fleste nordiske lande kontrollerer staten salget af alkoholiske drikke, dette ved at give statslige 

selskaber eneret på salg af alkoholiske produkter; Island: Vínbúðin, Færøerne: Rúsdrekkasøla Landsins, 

Finland: Alko, Norge: Vinmonopolet og Sverige: Systembolaget. Kun i Grønland og Danmark benyttes denne 

fremgangsmåde ikke, derfor er jeg interesseret i, at høre, om der indsats fra Naalakkersuisuts side, 

angående salg af alkohol og lovgivningen omkring det. 

Jeg ønsker, at mine spørgsmål bliver besvaret inden for 10 arbejdsdage. 


